
v mestih in v industrijskih središčih je raslo 
po vojni zanimanje za pouk vajencev. Lahko 
tedaj poudarimo, da je učiteljska organizaci
ja s požrtvovalnostjo slovenskega uičteljstva 
postavila idejne, pravne in materialne temelje 
obrtnonadaljevalnemu šolstvu, seveda v skla
du in s sodelovanjem ostale javnosti, ki je 
vselej več ali manj ugodno reagirala na klice 
organiziranega učiteljstva. 

Obrtno nadaljevalno šolstvo je bilo in bo 
gojenec učiteljske organizacije in lastnina ter 
interes učiteljstva, organiziranega v JUU. 

Kakšne načrte ima JUU v bodočnosti? 
Vedno hoče podpirati stremljenje merodaj
nih činiteljev, da bo vajenec deležen moralne 
vzgoje in praktično izvežban v svoji stroki. 
Kot pomočnik in mojster bo v svoji stroki 
napredoval le tedaj, če se bo teoretično iz
obrazil v strokovnonadaljevalnih šolah, prak
tično pa v delavnicah, urejenih v samostoj
nih šolskih zgradbah. Pogoj za moralni po
dvig našega naraščaja ter za teoretično in prak
tično izobrazbo mora biti: pedagoško didak
tična izobrazba vseh učnih moči. Ljudsko 
šolski učitelji bodo še nadalje ostali najboljši 
vzgojitelji vajencev, ker spadajo ti vajenci že 
po zakonu o ljudskih šolah tudi po dovršeni 
ljudskošolski dobi v delokrog učiteljevega 
dela pri narodovem izobraževanja. Kljub te
mu, da postavlja uredba o organizaciji stro
kovno nadaljevalnega šolstva učitelje ljudskih 
šol na zadnje mesto, bo JUU še nadalje so
delovalo pri nadaljnji spopolnitvi te panoge 
naše prosvete z zahtevo po spremembi onih 
členov uredbe o organizaciji strokovnonada
lejvalnih šol, ki postavljajo učitelje ljudskih 
šol v neprikladen in nezaslužen položaj. Dasi 
je uredba o organizaciji strokovnonadaljeval
nega šolstva vsaj deloma uredila pravni in 
materialni položaj vsega učiteljstva na teh šo
lah, bo dolžnost vseh učiteljskih društev, da 
vzbudijo med občinstvom zanimanje za obrt
niški stan, pri vajenčevih starših pa pobijajo 
mnenje, da je obrt nekaj manj vrednega in 
da je vajencu kazen za to, ker se ni hotel 
učiti. 

Iz šolske prakse nam je znano, da pose
čajo obrtnonadaljevalno šolo še vedno v veli
ki večini učenci z dovršeno osnovno šolo in 
prav malo z višjo predizobrazbo; zato potre
bujejo vajenci učiteljevpedagogov, ki jim 
znajo vsako novost metodično razložiti; pri 
pouku na obrtnih nadaljevalnih šolah pa ne 
rabijo učenjakov. Ves postopek pri pouku 
moramo prilagoditi učenčevi individualnosti. 

Zahteve učiteljstva so še sledeče: 
Vse stroške obrtnih nadaljevalnih šol 

naj prevzame banovina, ker mnoge občine ne 
zmorejo prevelikih dajatev. Pomoč države, 
trgovske in obrtne zbornice, industrije je nuj
no potrebna. Vse strokovnonadaljevalne šole 
naj se diferencirajo po strokah, ako je mo
goče. Povsod naj se otvorijo razni specialni 
tečaji za vajence in vajenke. Omenjene za
hteve je treba poudarjati na vseh letnih ba
novinskih in državnih skupščinah, ako hoče
mo, da bo to šolstvo napredovalo tako, kakor 
je želja organiziranega učiteljstva in mero
dajnih činiteljev. 

Uradno vodi, ureja in nadzoruje obrtne 
nad. šole v dravski banovini z veliko požr
tvovalnostjo in s podrobnim zanimanjem in
špektor g. M. Presl. Ako upoštevamo gospo
darski, kulturni in socialni položaj našega 
ljudstva po vseh delih naše ožje domovine, 
vidimo, da so želje organiziranega učiteljstva 
in vseh v poštev prihajajočih ustanov po na
predku tega šolstva utemeljene, akoravno za
hteva organizacija obrtnih nadaljevalnih šol 
mnogo napora in truda. Učiteljstvo in nje
gova organizacija rada tudi nadalje sodeluje
ta pri spopolnjevanju strokovnonadaljeval
nega šolstva. 

ustanovitvi obrtnonadaljevalnih šol, temveč 
je predlagala tudi način, kako naj bi se te 
šole upravljale. Predlogi in resolucije so imeli 
uspeh. 

Razvoj strokovnonadaljevalnega šolstva 
je bil sicer počasen, vendar je začetek in 
napredek viden. Nadzorstvo nad šolstvom so 
vodili na Dunaju, toda nadzorniki po naših 
deželah, zlasti na Kranjskem so bili večinoma 
ljudje slovenskega mišljenja, pokolenja, pri
jatelji in pospeševatelji našega, doma vzgo
jenega obrtniškega stanu in njegovega nara
ščaja. 

Kot velik prijatelj, strokovnjak in za na
predek obrtno nadaljevalnih šol zelo vnet nam 
je znan pok. ravnatelj Ivan Šubic. Oral je 
ledino in dosegal v takratnih prilikah lepe 
uspehe, učiteljska organizacija pa je na svojih 
zborovanjih povsod poudarjala nujnost usta
novitve strokovno nadaljevalnih šol, dajala 
smernice in pobudo javnosti, ki ni nikdar do
volj poznala važnosti in koristi, ki jo ima na
rod, ako se hoče osamosvojiti od vsakega tu
jega vpliva tudi v obrtu. 

Ob začetku svetovne vojne smo imeli Slo
venci že lepo število obrtnih nad. šol. Bili 
smo nasproti drugim sosedom še vedno za
četniki, vendar je bil uspeh in napredek do
sežen s pomočjo učiteljstva in njegove orga
nizacije. 

Med vojno so šole po večini prenehale z 
delom in tudi nadaljevalnemu šolstvu ni voj
na prizanesla. Po osvobojenju so prihajali zo
pet glasovi iz vrst organiziranega učiteljstva 
po ponovni otvoritvi obrtnih nadaljevalnih 
šol. Zlasti v Ljubljani smo na raznih učitelj
skih zborovanjih zahtevali njihovo reorgani
zacijo. Ker se je vsled povoljne gospodarske 
konjunkture dvignilo število vajencev na 3
do 4 kratno predvojno stanje, je primanjko
valo izprašanih učiteljskih moči; nihče se ni 
toliko zanimal za obstoj in napredek tega šol
stva kot osnovnošolsko učiteljstvo. Na nekem 
učiteljskem zborovanju v Ljubljani je izjavilo 
učiteljstvo, da prevzame pouk brezplačno to
liko časa, da bodo oblasti uredile gmotno 
vprašanje. Večina ostalih intelektualcev pa se 
je branila dela in se tudi ni brigala za ma
lega, socialne zaščite, umstvene in strokovne 
naobrazbe potrebnega vajenca. 

Nekaj let pred svetovno vojno so v Ljub
ljani izselili vse obrtnonadaljevalne šole iz 
takratne realke v osnovnošolska poslopja, 
kjer gostujejo vajenci in vajenke še danes. 
Vzporedno s kulturnim gospodarskim in so
cialnim delom učiteljskih društev po deželi, 

Josip Ambrožič: 

Učiteljska organizacija in strokovne 
nadaljevalne šole 

Zahteve učiteljstva in njegove stanovske 
organizacije po razmahu strokovnonadalje
valnih šol segajo daleč nazaj v prejšnje sto
letje. Takoj po uzakonitvi novega avstrijske
ga zakona o ljudskih šolah leta 1869. se je 
zavzelo takratno učiteljstvo na svojih javnih 
zborovanjih za ustanavljanje in določilo svo
je stališče za ureditev strokovnonadaljevalnih 
šol, poudarjajoč, da se bo začela mala obrt 
lepše razvijati in laže tekmovati s tujimi pro
izvodi šele takrat, ko bo naš obrtnik na tisti 
stopnji umstvene in strokovne izobrazbe, na 
kateri so njegovi tovariši v drugih industrij
sko razvitih deželah. Temeljita strokovna iz
obrazba je temelj uspešnemu delu obrtniške
ga stanu. V ta namen nam je treba poleg 
strokovnih šol tudi obrtno nadaljevalnih. — 
Tako učiteljska organizacija. 

Razvoj teh vrst šolstva je bil zelo poča
sen, ker ni imela tuja nam oblast dovolj za
nimanja za napredek strokovnonadaljevalne
ga šolstva; saj so se morali takratni mojstri 
in sploh obrtniki nadalje izobraževati v raz
nih tečajih izven ožje domovine ter posečati 

razstave in zavode na Dunaju, kjer je bilo 
takrat že nekaj takih šol. 

Te nedostatke je izprevidela tudi Zaveza 
jugoslovanskih učiteljskih društev, zato je na 
glavni skupščini v Trstu 1891. razpravljala o 
temi: Važnost obrtnonadaljevalnih šol. Naj
več zaslug si je bil v tem pogledu pridobil 
pok. Iv. Lapajne, ravnatelj meščanske šole v 
Krškem, ki je podal tudi referat s sledečo re
solucijo: Na vsaki tri in večrazrednici, kjer 
se peča prebivalstvo z obrtjo, naj se, ko bo 
gmotni obstoj zagotovljen, osnuje obrtnona
daljevalna šola. Dodatno k referatu in reso
luciji je govoril tudi nadučitelj Vojteh Ribni
kar s predlogom: Zaveza naj dožene, kdo bo 
plačal stroške? 

Leta 1892. je na glavni skupščini Zaveze 
v Kranju poročal ravnatelj Ivan Lapajne: O 
nadzorstvu slovenskih obrtnonadaljevalnih 
šol s predlogom in z zahtevo, da naj se nad
zorstvo slovenskih obrtnonadaljevalnih šol 
izroči šolnikom, ki so zmožni slovenščine. 

Kakor vidimo, iz navedenih poročil, je 
učiteljska organizacija sodelovala ne samo pri 


